

The 28th Canadian Ethnic Studies Association (CESA) Biennial Conference

**Banff Centre for Arts and Creativity,
Banff, Alberta
October 9-10, 2026**

Ethnic Dynamics and Immigration in a World in Flux

There is little doubt that the world we are living in is going through a major transformation, driven by powerful economic, political, cultural, and social forces, and reflected through many unprecedented developments at global, regional, national, and local levels. This includes new wars, economic rivalry, cyber-attacks, redrawn political maps, electoral surprises, the rise of populism, new resistance movements, new technology, and so on. Some have begun suggesting new names for this emerging world, from 'new world order', to 'cyber world order', to the 'post-liberal era', and so on. This transformation has had undeniable implications for international Immigration, as well as race and ethnic relations, in many different countries, including Canada; and it calls for new theorizing efforts to understand it and to ameliorate the serious problems that come with it.

This conference provides a forum to discuss the above issues. The participants are invited to address any aspect of this changing landscape, including (but not limited to):

- The ethnic and immigration implications of different regional wars
- The place of Canada in the global migration scene
- The global and local impact of Canadian immigration policies and practices
- The treatment of immigrants and refugees in Canada and beyond; the experiences of racism and racialization
- Comparative immigration policies; and the promises and limitations of Canada's immigration policy
- The blurring of the demarcation lines between 'refugees' versus 'economic migrants'
- The rise of 'in-between-ness', referring to people who live in places and/or social spaces between the countries of origin and the countries of destination, like those in 'waiting periods' in their home countries, those living on the margins of their destination societies, and those residing in 'safe third countries' while seeking asylum in another country.
- Immigrant experiences in smaller cities and rural areas
- Multiculturalism: policy, practice, evidence; and benefits, limitations, challenges
- Ethnic diversity and cultural vitality
- Immigration discourse at a time of rising right-wing populism
- The interplay of global and local migration and ethno-cultural trends
- The experiences of newcomers
- Racialization and racism in Canada and beyond
- Indigenous populations and their experiences with settler colonialism

- Multiple jeopardies and intersectional experiences: indigeneity, immigration status, ethnic background, racialization, gender, religion, location, etc.
- Canada's immigration, against the backdrop of the US-Canada relationship and the changing face of North America
- Canada on the international migration landscape and the changing realities in Asia, the Middle East, Africa, and Latin America
- The roles, contributions, and challenges of immigration/settlement agencies
- The experiences of immigrant and refugee sub-groups: youth, seniors, women, etc.
- Refugees: trauma, survival and integration
- Big data analysis and AI-based technology in the field of migration and ethnic studies

CESA invites theoretical and empirically-based contributions, individual papers and/or fully formed panels, standard papers or presentations in other formats (e.g., posters, roundtables, films), and all the above from a variety of disciplinary or interdisciplinary perspectives.

The 28th Canadian Ethnic Studies Association's conference will be held in person at the Banff Centre for Arts and Creativity (<https://www.banffcentre.ca/>), located in the town of Banff, Alberta, surrounded by the Rocky Mountains. This is an opportunity to be engaged in lively intellectual conversations, while enjoying the beautiful autumn in the heart of the Rocky Mountains.

Who Should Attend?

In addition to members of the Canadian Ethnic Studies Association, the conference will be relevant to a wide range of people interested in history, ethnicity, race, immigration and citizenship issues in Canada and internationally. University professors, graduate students, other researchers and teachers; policymakers and civil servants from all levels of government; those who work in various non-governmental organizations, as well as those involved as frontline workers delivering various kinds of social services – all of these will find that this conference offers them worthwhile information, challenging critical perspectives, and an opportunity to network and discuss important issues with people from across the country and from a variety of academic disciplines and institutional perspectives.

A number of small travel subsidies will be available for participants in precarious employment statuses and graduate students. The number of subsidies and the amount of support will be dependent upon the resources available to CESA at the time.

Paper/Panel Proposals

Conference organizers welcome proposals for papers, panels, roundtables, posters and film presentations that address any of the related topics. The proposals/abstracts should

be no longer than 250 words. Organizers invite submissions from a variety of perspectives, academic disciplines, and areas of study. Abstracts/proposals will be refereed by the CESA Program Committee. Individual conference presentations will normally be 20 minutes in length, and conference sessions will be 90 minutes. Abstracts should be directed electronically to: cesa@ucalgary.ca.

A special issue of the Canadian Ethnic Studies Journal will showcase selected papers from the conference. To be considered for publication, papers must be submitted about four weeks after the conference. Papers must be written in accordance with the journal's guidelines.

Important Dates

- **April 15, 2026 (Revised):** The deadline for submission of proposals for papers, sessions, panels, roundtables, and poster presentations
- **May 1, 2026 (Revised):** The communication of the decisions on the submitted proposals
- **May 15, 2026 (Revised):** Deadline to apply for travel subsidy by those in precarious employment statuses and graduate students
- **June 1, 2026 (Revised):** The deadline for early-bird registration and the booking of rooms at the Banff Centre at the conference's reduced rates [the number of reserved rooms is limited, and they will be offered on a first-come/first-served basis.
- **July 1, 2026 (Revised):** Deadline for final registration
- **October 8, 2026:** The pre-conference event organized by the *Bridging Divides* team
- **October 9-10, 2026:** The CESA conference
- **November 15, 2026:** Submission of papers to be considered for publication in the

cesa@ucalgary.ca)

28e congrès biennal de l'Association canadienne d'études ethniques (ACÉE / CESA)

Banff Centre for Arts and Creativity

Banff (Alberta)

9 et 10 octobre 2026

Dynamiques ethniques et immigration dans un monde en profonde mutation

Le monde contemporain connaît une transformation majeure, sous l'effet de puissantes dynamiques économiques, politiques, culturelles et sociales. Cette mutation se manifeste par une série de développements sans précédent aux échelles mondiale, régionale, nationale et locale, tels que l'émergence de nouveaux conflits armés, l'intensification des rivalités économiques, la multiplication des cyberattaques, la redéfinition des frontières politiques, des résultats électoraux inattendus, la montée des populismes, l'apparition de nouveaux mouvements de résistance, ainsi que des avancées technologiques rapides.

Afin de qualifier cette nouvelle configuration mondiale, diverses expressions ont été proposées, allant du « nouvel ordre mondial » à « l'ordre cybernétique mondial », en passant par l'« ère post-libérale ». Ces transformations ont des conséquences profondes sur les dynamiques migratoires internationales, ainsi que sur les relations raciales et ethniques dans de nombreux pays, dont le Canada. Elles appellent à un renouvellement des cadres théoriques et analytiques afin de mieux comprendre ces phénomènes et de répondre aux défis sociaux, politiques et humains qu'ils soulèvent.

Ce congrès se veut un espace de réflexion et d'échange consacré à ces enjeux. Les participantes et participants sont invités à proposer des communications portant sur tout aspect de ce contexte en mutation, notamment, sans s'y limiter :

- Les effets des conflits régionaux sur les dynamiques ethniques et migratoires
- La position du Canada dans le système migratoire mondial
- Les impacts locaux et internationaux des politiques et pratiques canadiennes en matière d'immigration
- Le traitement des immigrants et des réfugiés au Canada et à l'échelle internationale ; les expériences de racisme et de racialisation
- Les politiques migratoires comparées : promesses, limites et contradictions de la politique canadienne
- La remise en question de la distinction entre « réfugiés » et « migrants économiques »
- Les situations d'« entre-deux » migratoire, incluant les personnes en attente dans leur pays d'origine, celles vivant en marge des sociétés d'accueil, ou encore celles résidant dans des pays tiers dits « sûrs » en attendant l'examen de leur demande d'asile
- Les expériences migratoires dans les petites villes et les régions rurales

- Le multiculturalisme : politiques publiques, pratiques, données empiriques, bénéfices, limites et défis
- La diversité ethnique et la vitalité culturelle
- Les discours sur l'immigration dans un contexte de montée du populisme de droite
- Les interactions entre dynamiques migratoires mondiales et locales et les transformations ethnoculturelles
- Les parcours et expériences des nouveaux arrivants
- Les processus de racialisation et le racisme au Canada et ailleurs
- Les peuples autochtones et leurs expériences du colonialisme de peuplement
- Les vulnérabilités multiples et les expériences intersectionnelles (autochtonie, statut migratoire, origine ethnique, racialisation, genre, religion, territoire, etc.)
- Les politiques migratoires canadiennes dans le contexte des relations Canada–États-Unis et des transformations de l'Amérique du Nord
- Le rôle du Canada dans les dynamiques migratoires internationales, notamment en lien avec les évolutions en Asie, au Moyen-Orient, en Afrique et en Amérique latine
- Les rôles, contributions et défis des organismes d'immigration et d'établissement
- Les expériences spécifiques de certains sous-groupes d'immigrants et de réfugiés (jeunes, personnes âgées, femmes, etc.)
- Les trajectoires des réfugiés : traumatismes, stratégies de survie et processus d'intégration
- L'utilisation des mégadonnées et des technologies fondées sur l'intelligence artificielle dans les études migratoires et ethniques

L'Association canadienne d'études ethniques invite des contributions théoriques et empiriques, sous forme de communications individuelles ou de panels constitués, ainsi que des présentations dans des formats variés (affiches, tables rondes, projections de films, etc.), issues de diverses disciplines ou approches interdisciplinaires.

Le 28e congrès de l'ACÉE se tiendra **en présentiel** au Banff Centre for Arts and Creativity (<https://www.banffcentre.ca/>), situé à Banff, en Alberta, au cœur des montagnes Rocheuses. Il offrira aux participantes et participants l'occasion de prendre part à des échanges intellectuels approfondis dans un cadre naturel exceptionnel.

Qui devrait participer ?

Outre les membres de l'Association canadienne d'études ethniques, ce congrès s'adresse à un large public intéressé par les questions d'histoire, d'ethnicité, de race, d'immigration et de citoyenneté, tant au Canada qu'à l'international. Il concerne notamment les professeures et professeurs d'université, les étudiantes et étudiants aux cycles supérieurs, les chercheuses et chercheurs, les enseignantes et enseignants, les décideurs publics et fonctionnaires de tous les ordres de gouvernement, ainsi que les personnes œuvrant dans les organisations non gouvernementales et les services

sociaux de première ligne. Le congrès constituera un espace privilégié de dialogue interdisciplinaire, de réflexion critique et de réseautage.

Un nombre limité de **bourses de déplacement** sera accordé aux participantes et participants occupant un emploi précaire ainsi qu'aux étudiantes et étudiants aux cycles supérieurs, sous réserve des ressources financières disponibles à l'ACÉE.

Appel à communications et à panels

Le comité organisateur invite la soumission de propositions de communications, de panels, de tables rondes, d'affiches et de présentations de films portant sur l'un ou l'autre des thèmes du congrès. Les propositions (résumés) ne doivent pas excéder **250 mots**.

Les soumissions, issues de diverses disciplines, perspectives théoriques et méthodologiques, seront évaluées par le comité scientifique de l'ACÉE. Les communications individuelles auront une durée standard de **20 minutes**, et les séances de congrès dureront **90 minutes**.

Les propositions doivent être envoyées par voie électronique à l'adresse suivante: cesa@ucalgary.ca.

Un **numéro spécial de la revue canadienne d'études ethniques** publiera une sélection de communications issues du congrès. Les articles destinés à cette publication devront être soumis environ **quatre semaines après le congrès** et devront respecter les normes éditoriales de la revue.

Dates importantes

- **15 avril 2026 (révisé)** : Date limite de soumission des propositions
- **1er mai 2026 (révisé)** : Notification des décisions
- **15 mai 2026 (révisé)** : Date limite de demande de bourse de déplacement
- **1er juin 2026 (révisé)** : Date limite d'inscription à tarif préférentiel et de réservation de chambres au Banff Centre (places limitées, selon le principe du premier arrivé)
- **1er juillet 2026 (révisé)** : Date limite d'inscription finale
- **8 octobre 2026** : Activité précongrès organisée par l'équipe *Bridging Divides*
- **9–10 octobre 2026** : Tenue du congrès de l'ACÉE
- **15 novembre 2026** : Date limite de soumission des articles pour le numéro spécial de *Études ethniques canadiennes* (par courriel à cesa@uclagary.ca)